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In balans?

Terwijl ik dit stuk schrijf, schijnt de 
zon volop buiten en zijn er aangename temperaturen af 
te lezen op de thermometer, die buiten hangt. Het zijn 
de laatste schoolmeters die moeten worden afgelegd 
voor onze schoolgaande kinderen. En dan breekt een tijd 
aan van vakantie. Een zee van vrije tijd, buiten chillen 
en spelen met vriendjes/vriendinnetjes. Voor onze dove/
slechthorende kinderen is dat vaak een uitdaging. Dat 
blijkt wel uit de respons die wij vaak krijgen op onze 
online informatie-avonden en bij huiskamerbijeenkomsten. 
Het is waardevol om te merken dat de FODOK hiermee in 
een behoefte voorziet en dat jullie als aangesloten ouders 
ook jullie waardering laten blijken. En ja, het is zeker waar 
dat sociaal isolement door doofheid of slechthorendheid 
niet zomaar is op te lossen… 
Maar besef ook dat de zintuiglijke handicap van je kind 
een onderdeel is van zijn/haar identiteit. En… onze 
kinderen en jongeren mogen daar ook trots op zijn! In 
dit nummer vinden jullie een interview met twee trotse 
jongeren: de voorzitters van de organisaties voor dove en 
slechthorende jongeren, NDJ en SH-Jong.

Kort geleden mocht ik een workshop bijwonen met als 
thema ‘Ouders in balans’. Dat was voor mij een eye opener 
en deed mij beseffen dat een eigen goede balans van de 
ouders een voorwaarde is voor een goed functionerend 
gezin met kinderen met een zorgvraag/-behoefte. 

Ik wens jullie veel leesplezier met deze nieuwe editie 
van FODOKFORUM! Ook is het mijn wens dat jullie in de 
vakantieperiode die straks aanbreekt een goede balans 
kunnen hervinden/herpakken!

Hartelijke groet,
Jan Niemeijer
Voorzitter FODOK 
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ONDERWIJS IN BEWEGING: IS ER NOG WEL KEUS?

Er is best veel in beweging in onderwijsland en al helemaal voor dove 
en slechthorende leerlingen. Allereerst is daar de inclusiegedachte van 
de overheid, die tot gevolg heeft dat cluster-2-leerlingen steeds vaker 
en vroeger naar het regulier onderwijs gaan. Daarbij wordt wel gezegd 
dat ‘als het echt moet’ er wel speciaal onderwijs moet blijven. Maar wat 
dat ‘echt moeten’ inhoudt, is vaak onduidelijk. Als je een gevoelig en/of 
kwetsbaar kind bent, als je meerdere beperkingen naast de doofheid hebt 
of ook gewoon als je het belangrijk vindt om écht tweetalig onderwijs 
aangeboden te krijgen? Hoewel er in het speciaal onderwijs ook steeds 
vaker NmG (of nog minder) wordt aangeboden… 
Hoe dan ook: er zijn steeds minder speciale onderwijsplekken voor DSH 
leerlingen. Maar er worden ook tussenoplossingen aangeboden: medium 
settings, school-in-school-constructies. Dat vindt de FODOK hoopgevend. 
Maar ook dan blijft er nog genoeg te wensen over: veel meer NGT-scholing 
voor leerlingen en ouders, meer AB-uren - ook gericht op de ouders, 
meer medium settings in meer regio’s, meer ontmoetingsmogelijkheden 
- bijvoorbeeld via de AB - voor DSH kinderen in het regulier onderwijs 
(en hun ouders). Kortom: een uitgestoken hand naar DSH leerlingen en 
hun ouders, opdat ze niet keer op keer zelf het wiel moeten uitvinden. 
De FODOK probeert die ontmoetingen te bieden, maar de vier 
onderwijsinstellingen cluster 2 kunnen daar nog wel wat proactiever in 
zijn.

FODOKFORUM ging in gesprek met vijf ouders van zes kinderen, die  
allen verschillende keuzes maakten. Ze vertelden openhartig, liefdevol 
en trots over hun overwegingen.
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Ik wil gewoon een gelukkig kind!
Annika (10) en haar ouders, Wilfred en Cindy, kozen voor speciaal 
onderwijs: de Dr. M. Polanoschool van Auris in Rotterdam. De 
eerste keer dat Cindy al die gebarende kindjes daar zag, kreeg 
ze tranen in haar ogen. ‘Het is een bijzondere school, met 
warme mensen. Er wordt veel aan de zelfstandigheid van de 
kinderen gewerkt en ze ondernemen veel. En zo fijn dat er zowel 
fysiotherapie als logopedie is!’

‘Het begin was pittig’, vertelt Wilfred. Annika was een heel 
andere baby dan haar grote zus: heel rustig, heel klein en 
met een vertraagde motorische ontwikkeling. Haar gehoor 
was slecht en ging verder achteruit. Dus kwam ze in een 
CI-traject terecht. En al zagen Cindy en Wilfred doofheid 
niet echt ‘als een aandoening waaraan je geholpen moest 
worden’, ze realiseerden zich ook dat lang niet iedereen  
NGT beheerst.
Ze gingen langs verschillende CI-centra en kozen voor de 
gedreven dokter Frijns in Leiden: ‘Jij mag mijn kind wel 
hebben voor een lange operatie’, vond Cindy. De reizen 
naar Leiden, vanuit West-Brabant, namen ze op de koop 

toe. Later wilde Annika weten ‘wie haar had laten horen’: via 
een videoverbinding maakte ze kennis met dokter Frijns, heel 
bijzonder.
Ze startten vroeg met gezinsbegeleiding, behandelgroep en 
gebarenles. Cindy herinnert zich Annika’s enthousiaste reactie 
toen de gebarendocent binnenkwam en naar haar begon te 
gebaren.

Zo’n klein frummeltje in de taxi

De keuze voor de Polanoschool was snel gemaakt: Annika voelde 
zich er thuis. Maar het was best een stap, ‘zo’n klein frummeltje 
in de taxi’. En op zeker moment kreeg Annika genoeg van alle 
heen-en-weer-gereis en koos ze voor een reguliere school, ook 
omdat ze vriendinnen miste. Maar dat was het toch niet echt. ‘De 
dagen zijn zo lang’, klaagde ze, terwijl ze twee uur eerder thuis was 
dan wanneer ze naar de Polanoschool ging. Maar lessen volgen in 
een horende omgeving is zo vermoeiend, zelfs met solo en tolk, 
realiseerden Cindy en Wilfred zich: het ingespannen luisteren, 
ontdekken waar welk geluid vandaan komt, de snelheid. Dus 
Annika koos ervoor om weer terug te gaan naar de Polanoschool. 
En haar ouders volgden haar, blij dat ze het gewoon geprobeerd 
hadden.

Wanneer gaat ze nou naar de ‘gewone school’?

Wilfred was aanvankelijk meer van ‘zo hoog mogelijk uitstromen, 
liefst regulier’, maar dat liet hij steeds meer los: ‘Ik wil gewoon 
een gelukkig kind!’ Cindy merkt dat er, ook omdat Annika soms 
‘gewoon’ horend lijkt, vanuit de omgeving nog wel vragen zijn: 
‘Wanneer gaat ze nou naar de “gewone school”?’
‘Met Annika komt het wel goed’, weten Wilfred en Cindy. ‘Ze is 
praktisch, leergierig, stevig en positief. Die komt er wel!’

Annika
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Je kunt niet alles zelf
Diana heeft drie dove dochters met CI: Jamie 
van 19, Kaylie van 17 en Nicky van 10. Ze volg-
den elk een andere weg: ‘De kinderen moeten 
het zelf doen, maar het is belangrijk om ze 
goed in de gaten te houden’, zegt Diana.

Alle dochters begonnen bij Kentalis Talent, 
in Vught. Kaylie ging al vanaf groep 2 
regulier, met een AB’er en solo. ‘Ze begon 
met superjuffen, maar in de bovenbouw 
liep het mis: ze werd gepest en kreeg geen 
hulp van leerkrachten en de AB’er. Op het 
vmbo werd dat niet veel beter en op zeker 
moment wilde Kaylie niet meer naar school. 
Ze ging praten met een psycholoog van 
GGMD en koos voor Compas. En nu gaat het 
super op het mbo: ze gaat keigoed, zonder 
solo of AB. Ze loopt stage en werkt ook 
nog als caissière. Ze kan veel met haar CI en 
heeft lef zat, dat scheelt!’

Ze heeft geleerd te zijn wie ze is

Dit wil Diana andere ouders in elk geval 
meegeven: ‘Schroom niet om hulp 

te vragen; je kunt niet alles zelf. De 
psycholoog van GGMD heeft Kaylie 
geleerd te zijn wie ze is.’

Jamie bleef op Talent. Guyot vso was 
Diana te ver, dus werd het Compas. Daarna 
deed ze BBL (Beroeps Begeleidende 
Leerweg): werken met kinderen, met 
één dag school. Maar dat werd te zwaar: 
ze vond het lastig om haar grenzen aan 
te geven. Nu gaat ze aan BOL (Beroeps 
Opleidende Leerweg) beginnen, met 
schrijftolk. ‘Zorgen voor kinderen is 
helemaal haar ding. Dus al zal het 
Nederlands hard werken worden, het gaat 
lukken. We zetten er alles op in dat ze het 
haalt, ook met begeleiding vanuit GGMD.’

Zorgen voor kinderen is helemaal 
haar ding

Diana’s oudste dochters hebben de 
verhuizing van Compas naar Zaltbommel 
niet meer meegemaakt. Daar wordt vmbo 
en praktijkonderwijs aangeboden, in 
nauwe samenwerking met partnerscholen 

 Jamie Kaylie Nicky

Cambium De Waard en De Brug. Als MR-
lid was Diana er niet helemaal voor: al 
dat verhuizen, vooral voor de kwetsbare 
kinderen. Maar ze ziet hoeveel motivatie 
er vanuit de reguliere partnerscholen is: 
leraren leren gebaren en maken kennis 
met de dovencultuur.  Ze ziet Nicky en 
andere leerlingen van De Bolster daar ook 
wel terechtkomen.

Nicky maakte de overstap van Talent 
naar de reguliere school De Bolster, 
waar ook veel DSH leerlingen zijn, met 
ondersteuning van Kentalis, een tolk en 
solo in de klas. ‘Ze heeft daar aansluiting 
en is daar super opgevangen. Ze voelt zich 
helemaal thuis. Kinderen kijken niet raar 
op van een CI en NGT is normaal!’
Zoiets verwacht ze ook bij Compas: ‘Daar 
hebben de leerlingen nu veel meer opties, 
ze kunnen alle opleidingen doen. Dove, 
slechthorende én horende pubers komen 
samen in een schoolomgeving: een 
verrijking voor allemaal, in een prettige 
sfeer zonder uitsluiting of pestgedrag. En 
een mooie overgang naar het mbo!’
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Zev en Paula

Zev danst door het leven
Zev is 4 jaar, heeft twee CI’s en zit op De Kleine 
Dichter, een reguliere basisschool in Utrecht 
met een medium setting van Auris. Dat houdt 
in dat er 12 dove en slechthorende leerlingen 
op deze school zitten, die een tolk en solo 
inzetten in de klas en wekelijks NGT-les 
krijgen. Een team vanuit Auris ondersteunt 
leerlingen en leerkrachten. Zijn moeder Paula 
is erg tevreden over deze constructie: ‘De 
Kleine Dichter is een heel fijne school en voor 
mij een afspiegeling van de maatschappij: hij 
is een minderheid, maar niet alleen.’

‘Ik heb best lang getwijfeld. Hier in Utrecht 
heb ik de keus tussen Fortaal (speciaal 
onderwijs voor DSH leerlingen t/m groep 
4), De Kleine Dichter en “gewoon” regulier 
onderwijs. Al op de behandelgroep 
hoorde ik over De Kleine Dichter. Toevallig 

is die school voor mij vlakbij en ik dacht: 
“Als Zev daar zou passen, zou dat heel 
mooi zijn. Dan kan hij ook makkelijk met 
klasgenootjes afspreken en naar sport of 
clubjes.” Fortaal zou ook goed geweest 
zijn. Ik denk trouwens dat alles goed is 
wanneer je in het belang van je kind 
denkt. “Volg je gevoel en volg je kind,” 
zou ik tegen andere ouders willen zeggen 
die voor deze keuze staan. 

Volg je gevoel en volg je kind

Ik zag dat Zev op de reguliere crèche 
outgoing was, dus ik had er alle 
vertrouwen in. En ik dacht: “Jij bent mijn 
zoon met een buts en de wereld gaat zich 
niet aanpassen aan jouw buts. Jij zal ook 
moeten leren leven in die wereld.” Hij 
leert op De Kleine Dichter omgaan met 
de hobbels die hij later ook tegenkomt 
en hij is niet de enige. De school is echt 
inclusief. Meester Marco, van Zev z’n klas, 
is erg geïnteresseerd in de dovenwereld, 
hij gebruikt gebaren en maakte een 
filmpje met de naamgebaren van Zevs 
klasgenoten: Zev heeft er eindeloos 
naar gekeken. Daarnaast ontvangt Zev 
ambulante begeleiding van Dorien 
Timmerman van Auris. Zij begeleidt de 
DSH kinderen met zo veel enthousiasme! 
Tijdens het groot overleg hier op school 
werd ook duidelijk dat het heel goed gaat 
met Zev. Het is gewoon een happy kind, 
dat zich goed ontwikkelt, met vriendjes 
en vriendinnetjes. Natuurlijk zijn er de 
dovendingetjes, bijvoorbeeld dat hij op 

het schoolplein ineens iedereen weg ziet 
gaan zonder te weten waarom. Ook daarin 
moet hij zijn weg vinden.

Inclusie werkt naar twee kanten

Inclusie werkt zo naar twee kanten: Zev 
leert met horende kinderen omgaan en 
praat dan eigenlijk meer dan hij gebaart. 
En de andere kinderen gebruiken gebaren 
en krijgen meer oog voor het anders zijn 
van de DSH kinderen.

Wat ik wel echt heel jammer vind, is dat 
als je kind naar een reguliere school of 
een medium setting gaat, er nauwelijks 
NGT-aanbod is voor ouders of extra voor 
de kinderen zelf. Op de Kleine Dichter is er 
gelukkig wel wekelijks NGT-les. Daarnaast 
heb ik zelf NGT-les ingekocht en dat wil ik 
blijven doen. Maar bizar is het dat NGT-les 
voor een 4-jarige niet vergoed wordt privé, 
als je deze keus maakt. 

Mijn naaste omgeving is heel accepterend 
en geïnteresseerd. Mijn moeder en zus en 
een paar vriendinnen hebben meegedaan 
met de eerste NGT-lessen die we kregen. En 
als nummer 2 eenmaal geboren is (eind dit 
jaar), zal hij ook gebaren moeten leren!
In Zev heb ik alle vertrouwen voor de 
toekomst: hij is een “levensopzuiger”, 
hij danst door het leven. Het is een 
ontzettende lieve jongen, misschien gaat 
hij later wel iets creatiefs doen. Zelf wil hij 
graag huizentekenaar worden. Maar ik weet 
zeker, deze jongen vindt zijn plek wel!’
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Hugo is nog onderweg
Hugo is bijna 9, draagt twee CI’s en zit op een 
reguliere school in Zuid-Limburg, met tolk en 
ambulante begeleiding vanuit Vitus-Zuid. Zijn 
moeder Linda vertelt over de keuzes die zij 
maakten en over Hugo’s weg.

‘We zijn aan het begin van de coronatijd 
verhuisd van Utrecht naar Zuid-Limburg. In 
Utrecht ging Hugo na de behandelgroep 
van Auris naar een reguliere school. Wij 
wilden eigenlijk dat hij vier dagen naar 
de reguliere school zou gaan en een dag 
naar Fortaal, maar dat kon niet. We kozen 
voor regulier, omdat hij het straks in de 
maatschappij ook zelf zal moeten doen. 
Daarvoor bezocht hij, naast de behandel-

groep, ook de reguliere dagopvang. Daar 
gebruikten ze gebaren en dat ging goed.
Op een CI-informatieochtend bij het Wil-
helmina Kinderziekenhuis hadden we wel 
in de gaten dat er verschillende stromin-
gen zijn: de ene propageert gesproken 
taal, de andere bepleit een tweetalige 
opvoeding. Daar hebben we thuis ook ons 
best voor gedaan. 

We zijn niet voldoende meegegroeid 
met zijn NGT

We hebben zes oudermodules NGT 
gevolgd, maar we zijn niet voldoende 
meegegroeid met zijn NGT. En Hugo gaat 
soms ook in de weerstand als wij gebaren 
gebruiken en corrigeert ons: “Ma-am, je 
gebaart AUTO, maar het is een Ferrari!” Hij 
heeft gewoon liever dat we spreken.
Zijn weerstand betreft ook de hulpmidde-
len en de tolken die worden ingezet: alles 
dat hem anders dan de anderen maakt. 

Waar hoor ik nu bij?

Sowieso is hij erg op zoek naar zijn identiteit: 
“Waar hoor ik nu bij? Ben ik slechthorend 
met mijn CI? Of toch weer anders dan een 
slechthorend kind met hoorapparaten?” 
De AB’er helpt hem daarbij. 
Aanvankelijk dachten we drie dagen per 
week een tolk in te zetten, opdat hij meer 
auditief geprikkeld zou worden en ook 
zou leren aan te geven wanneer hij iets 
miste. Nu zetten we die toch vier dagen in. 

Linda en Hugo

Hij geeft zelf ook aan dat hij zonder tolk 
minder meekrijgt en dat dat hem meer 
energie kost.

Het kost hem meer energie

Hugo heeft hier minder contact met 
andere DSH kinderen dan in Utrecht: er 
zijn hier gewoon minder DSH kinderen 
en corona speelde natuurlijk ook mee. 
We hebben laatst een bakworkshop bij 
Cas Wolters gevolgd, heel leuk! En eens 
in de zes weken worden op de Mgr. 
Hanssenschool in Hoensbroek CIDS- 
lessen aangeboden. CIDS staat voor 
Culturele Vorming en Identiteit voor 
Doven en Slechthorenden. Daar proberen 
we zoveel mogelijk naar toe te gaan en zo 
ontmoet hij dus ook andere DSH kinderen. 
Daar gebruikt hij de solo wel, maar op de 
reguliere school weigert hij dat: “Dan is 
het zo duidelijk dat ik anders ben en dat 
wil ik niet”.
Bij hem op school zitten trouwens meer 
kinderen met een beperking, waardoor 
zijn anders zijn minder opvalt. Hij vindt het 
er leuk en leert graag. Hij zal zijn weg ook 
wel vinden, hij is nu nog onderweg.’

Mariën Hannink
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FODOK-MIDDAG OP 25 MAART BIJ TALENT IN VUGHT
En weer was het een feest van herkenning op de tweede post-corona FODOK-
middag, in het kader van de FODOK-ervaringscarrousel, op zaterdagmiddag 25 
maart. We werden warm welkom geheten bij Kentalis Talent in Vught.
De ouders raakten niet uitgepraat, de kinderen hadden veel plezier met Marjan 
Haasnoot and friends en de jongeren hadden het naar hun zin met SH-Jong!
Eén minpuntje: enkele gezinnen die zich hadden aangemeld, bleven zonder 
afmelding weg. Dat vinden we jammer en niet helemaal zoals het hoort. Enkele 
zieken meldden zich overigens wel keurig af.
Tijdens de ‘officiële’ programmaonderdelen én daar tussendoor wisten ouders 
elkaar goed te vinden, maar in de evaluatie achteraf concluderen diverse ouders 
dat ze nog wel meer tijd hadden willen hebben om met elkaar te praten. 
Hierna vind je korte verslagen van het panel van jongvolwassenen (altijd een 
publieksfavoriet) en van de groepsgesprekken over ‘School & alles daaromheen’ 
en ‘Thuissituatie, opvoeding en vrije tijd’.

DE FODOK-ERVARINGSCARROUSEL 
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Gebarentaal, tolken en familie
De panelleden maken allemaal gebruik van 
tolken in hun contacten met horenden; dat 
is minder ‘energieslurpend’. Tom zet meestal 
schrijftolken in, maar soms is op zijn werk 
een tolk NGT handiger én zichtbaarder. 
Maaike leerde pas later NGT, nu voelt ze 
zich helemaal thuis in de dovenwereld. En 
ook Cathy groeide horend en sprekend op.
In elk gezin ging het weer anders: de ouders 
deden hun stinkende best, maar niet in elk 
gezin werden en worden gebaren gebruikt. 
Cathy zet nu een tolk in bij familiefeestjes. 
Maaike doet dat nog niet. 

Lotgenotencontact
Allemaal benadrukken ze het belang van 
lotgenotencontact, van praten met mensen 
die hetzelfde ervaren en soms al oplossingen 
hebben gevonden die jij nog niet kende. Tom 
herinnert zich het zwarte gat toen hij ging 
werken: op zijn werk waren veel minder facili-
teiten dan op school. Dankzij SH-Jong had hij 
diverse nuttige tactieken paraat om collega’s 
te leren met hem en zijn slechthorendheid 
om te gaan, zoals bijvoorbeeld vragen om 
duidelijk articuleren en elkaar aankijken. De 
dovenschool wordt een ‘warm bad’ genoemd.

Heeft je doofheid/slechthorendheid 
invloed gehad op je onderwijskeuzes, 
je werk, je dromen?
Maaike koos voor Guyot en internaat en 
voelde zich daar thuis – uiteindelijk heeft 
ze toch voor de zorg en niet voor techniek 
gekozen. Tom zou niet zo snel voor een groot 

STEUN JE KIND IN ZIJN DROMEN!

bedrijf 
kiezen:  
in de zaken-
wereld ziet hij alles 
vlug-vlug-vlug gaan.
Cathy wilde zeebioloog worden, las 
alle boeken daarover. Maar omdat ze 
steeds minder begon te zien, is die 
droom weg. Het werk in de (doven)zorg 
is zwaar, maar iedereen kan gebaren en 
dat scheelt zoveel. 
Solliciteren was niet altijd makkelijk 
voor de panelleden. Er zijn best wel veel 
vooroordelen over doofheid, zegt Daan, 
‘maar als ze zo’n houding hebben, wil ik 
daar niet eens werken.’
Een tip van Daan: afspraken worden 
vaak in de wandelgangen gemaakt, 
zorg dat die zwart op wit staan.

Tips voor ouders
Cathy: Steun je kind in zijn dromen!
Tom: Denk mee, ga op zoek naar tips, 
denk in oplossingen en zorg voor 
lotgenotencontact (bv. SH-Jong): goed 
voor het zelfvertrouwen!
Daan: Regel lotgenotencontact en 
maak duidelijk dat je kind alles kan. Ga 
experimenteren met sport, zoek naar 
een weg die bij je kind past!
Maaike: Maak gebruik van 
hulpmiddelen en tolken: dat bespaart 
energie. En regel een vaste tolk voor 
familiezaken: handig!

Mariën Hannink

Dove en slechthorende jongeren en jong- 
volwassenen vormen een belangrijke 
informatiebron voor ouders van dove en 
slechthorende kinderen. Daarom nodigde 
de FODOK op haar FODOK-dagen van 
weleer altijd jongeren/jongvolwassenen 
uit en daarom zijn ze ook de ‘hoofdact’ 
op de FODOK-middagen.
Op 25 maart bestond het panel uit Tom 
de Beer, Daan Ferf Jentink, Cathy Geurts 
en Maaike Spit. Kasia Hadley, de nieuwe 
beleidsmedewerker van de FODOK, was 
gespreksleider. Zij vertelde dat ze de 
komende tijd graag in gesprek gaat met 
ouders, ook vanuit haar eigen ervaring als 
slechthorende.

Graag in gesprek met ouders

Tom is ernstig slechthorend, werkt als 
ICT’er in het voortgezet onderwijs en is 
politiek actief.
Daan is doof, groeide op als slechthorende 
en was werkzaam in ICT en consultancy 
en is nu een van de eigenaars van TYD, 
een platform voor cursussen Nederlandse 
Gebarentaal. 
Cathy identificeert zich als doofblinde, 
maar afhankelijk van de situatie is ze 
slechtziend en slechthorend of doof. Ze 
werkt in Den Haag bij Philadelphia Zorg 
als auditief begeleider. 
Ook Maaike is werkzaam in de zorg. Zelf 
ziet ze zich als doof persoon, terwijl de 
dovengemeenschap haar als een slecht-
horend persoon ziet. 
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JE KUNT NIET FOUT KIEZEN ALS JE MET JE HART KIEST

De groep van de bijeenkomst ‘School & alles daaromheen’ is 
heel divers samengesteld: ouders van jonge dove kinderen, van 
oudere dove kinderen, dove jongeren en dove volwassenen. 
Veel verschillende ervaringen dus.

Eén ouder dacht aanvankelijk dat solo-apparatuur wel genoeg 
zou zijn in het regulier onderwijs, maar besloot na gesprekken 
met een andere ouder toch een tolk in te zetten. Kinderen 
missen toch veel in het regulier onderwijs. En regulier kost veel 
energie.

Regulier kost veel energie

Houd binding met doven(onderwijs), zodat je kind weet dat  
het niet alleen staat.
Vroeger was het normaal dat alle DSH kinderen naar het 
dovenonderwijs gingen, nu gaan ze naar het regulier als er 
geen bijkomende beperking is. 
Veel ouders kunnen én willen niet meer gebaren. Dan is 
contact met de dovenwereld erg belangrijk, wil je kind later 
zelf de keuze kunnen maken tussen wel/niet gebaren. Het is 

lastig als ze later gebaren moeten gaan leren. Keuzevrijheid is 
belangrijk. Daarom voelt de school De Bolster als ‘het beste 
van twee werelden’.

We komen te spreken over leesonderwijs en het stimuleren van 
leesplezier. Het helpt als ouders het goede voorbeeld geven: 
voorlezen, samen lezen. Voor een dove is lezen heel belangrijk 
voor taalverwerving: je krijgt de taal niet ‘zomaar’ mee.

Je krijgt de taal niet ‘zomaar’ mee

Het is fijn dat er nu veel meer ondertiteling is, daarmee krijg je 
veel meer mee van de interactie, de emoties in films.

Een ouder vindt dat er bij het regulier onderwijs weinig kennis 
is over DSH. Je moet als ouders alle informatie aandragen. De 
AB’er komt maar 1 uur per week, dat is veel te weinig.
Tip: Je kunt Tolkcontact inschakelen om op school informatie 
te geven en te helpen drempels weg te nemen.

Map van der Wilden
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VEEL BALLEN HOOG HOUDEN

In een groep met ouders en ervaringsdeskundigen worden 
ervaringen uitgewisseld over de communicatie thuis, opvoeding 
en vrije tijd. Voorzitter Jan deelt zijn ervaring met zijn situatie 
thuis: een dove dochter met een ontwikkelingsachterstand en 
twee horende puberzonen. Het blijft een strijd om aan tafel de 
communicatie goed te houden voor alle gezinsleden. De pubers 
vergeten snel om te gebaren en dat leidt weer tot frustratie bij de 
dochter, die NGT nodig heeft om het gesprek te volgen. Goede 
afspraken maken over het gebruik van gebaren blijft nodig.

Goede afspraken maken over het gebruik van gebaren

Veel ouders delen hun problemen met de communicatie. Hoe krijg 
je je gebarentaal goed op niveau? Hoe zorg je dat je dove kind alle 
gesprekken kan volgen, met vrienden, op de sportclub, maar ook 
thuis? En hoe zorg je voor een oppas die goed kan communiceren 
met je dove kind? Ouders geven elkaar tips (zie ook hiernaast). 
Sommige ouders volgen een NGT-cursus op maat via Kentalis, een 
andere heeft een NmG-cursus via GGMD geregeld. 

Er worden ervaringen gedeeld over eenzaamheid van dove 
kinderen in het regulier onderwijs; er wordt vaak gedeeld dat het 
belangrijk is om contact te houden of krijgen met dove vriendjes. 
Ouders moeten hier wel wat extra energie in steken: die vriendjes 
wonen soms ver weg en voor de activiteiten voor dove kinderen 
moet je vaak flinke stukken rijden. Het zien en ontmoeten van 

dove rolmodellen is ook belangrijk voor een doof kind. Door naar het 
gebarencafé te gaan kun je je gebaren oefenen, maar ook in contact 
komen met dove/gebaarvaardige volwassenen.
Veel ouders delen de ervaring dat ze veel ballen hoog moeten 
houden. Het praten hierover met andere ouders helpt en alle tips 
hierover geven steun.

Tips: 
• De jaarlijkse Gebarencamping: daar komen ouders met dove 

kinderen of dove ouders met horende of dove kinderen; zie ook 
www.gebarencamping.nl;

• Ga naar activiteiten waar veel dove en/of slechthorende kinderen 
komen: zoals Stichting ZoHoortHet, Stichting Oorigineel, Thea-
tercamping, Leesvertelwedstrijd, WereldDovenDag; kijk op de 
dovenagenda (www.bartsmale.nl/);

• Zet een tolk in tijdens familiebijeenkomsten (www.tolkcontact.nl);
• Zoek via de Facebookgroep Doof & Werk iemand die kan oppas-

sen of komt voorlezen.

Vragen aan de FODOK:
• Zorg voor activiteiten, ook in Zuid-Nederland;
• Organiseer nog eens een Verhalenfestival;
• Ga door met huiskamerbijeenkomsten en online bijeenkomsten;
• Breng ouders met elkaar in contact (per regio).

Karla van der Hoek
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Tot zover en we gaan verder!

DUBBELINTERVIEW MET MARIËN HANNINK 
EN KASIA HADLEY
Binnenkort gaat Mariën Hannink de FODOK verlaten na een dienstverband van 
meer dan 25 jaar, Kasia Hadley zit in een inwerkperiode om straks het stokje 
over te nemen. Daarom een dubbelinterview dat terug- en vooruitkijkt.

Hoe ben je bij de FODOK terecht 
gekomen, Mariën?
Mariën: ‘Ik ben afgestudeerd in Algemene 
Taalwetenschap, met een scriptie over 
leesproblemen bij dove kinderen. Ik was 
me gaan realiseren dat lezen lang niet 
makkelijk is voor dove kinderen. Ik dacht: 
“Dan kun je al niet horen en dan kun je 
ook nog eens niet van boeken genieten”. 
Dat leek me wel een enorme beperking. 
In 1986 benaderde de FODOK me 
daarom voor het project Leesbevordering. 
Daarvoor heb ik samen met Maaike le 
Grand criteria geformuleerd voor het 
schrijven van boeken voor dove jongeren. 
De FODOK vond op zeker moment Van 
Tricht uitgeverij bereid om deze boeken 
uit te geven. Dankzij een deskundige 
en enthousiaste groep redactieleden, 
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afkomstig uit het onderwijs aan dove 
en slechthorende kinderen, met mijzelf 
als eindredacteur, is hier een heel mooie 
reeks boeken uit voortgekomen: de Troef-
reeks, die in 2018 eindigde door gebrek 
aan fondsen.

De FODOK heeft ook enige tijd subsidie 
ontvangen van het ministerie van 
OCW voor het jaarlijks samenstellen 
van de FODOK-keuzelijst: een lijst van 
kinderboeken die om diverse redenen 
toegankelijk geacht werden voor dove 
lezers. En ik mocht al die kinderboeken 
lezen en beoordelen, geweldig toch!

In 1997, na mijn opleiding Voorlichting 
in de gezondheidszorg, werd ik voor 
een aantal uur beleidsmedewerker zorg 

Marte Jongbloed

Van Tricht uitgeverij • Troef-reeks
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Heel even zijn Ivo’s problemen voorbij.Hij is weer vrolijk.Mara heeft het ook in de gaten.Ivo wil graag met Mara wat gaan drinken, maar hij durft niet meer met zijn bankpas te betalen.Als Ivo kleedgeld krijgt, denkt hij dat hij eindelijk kan meedoen 

met de anderen.Hij krijgt meer vrienden, maar geeft ook steeds meer geld uit.
Al snel heeft hij schulden.Hoe moet hij die terugbetalen?

In dit boek kun je lezen wat er kan gebeuren als je (te) veel geld 

uitgeeft.
Marte Jongbloed schreef een spannend boek over geldproblemen.

De ervaringen van Ivo vormen een goede aanvulling op het lespakket 

In & Out! van het Nibud.

Marte Jongbloed is zwemjuf, basisschooljuf en toneeljuf. Ze schreef 

voor de Troef-reeks Tienermoeder, over hoe het leven van een jonge 

meid met een baby eruitziet en Mijn zus is verdwenen, een detective. 

Haar boek Kiezen in de oorlog met interactieve website 
(www.kiezenindeoorlog.nl) gaat over de Tweede Wereldoorlog. 

Met haar serie over Herre (8+) won ze twee keer de Pluim van de 

Senaat van de Nederlandse Kinderjury.  www.martejongbloed.nl
Dit boek is geschreven voor jongeren vanaf 12 jaar.
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bij de FODOK. Daarnaast werkte ik aan 
de leesbevorderingsprojecten en vanaf 
2000 aan een aantal projecten over de 
zorg voor meervoudig gehandicapte 
dove (MG-dove) kinderen, jongeren en 
volwassenen. Hun ouders hadden de 
FODOK gevraagd om hulp voor hun 
kinderen, die vaak op hun 18de moesten 
vertrekken bij de “doveninstituten” waar 
ze tot die tijd woonden. En dan waren 
ze dus gedwongen om te verhuizen 
naar een Verstandelijk-Gehandicapten-
instelling, waar totaal geen kennis was 
over doofheid en gebaren. In de loop 
der tijd zijn er veel meer woonvormen 
gekomen voor deze groep cliënten. We 
hebben daar regelmatig contact mee en 
zitten als FODOK de jaarlijkse bijeenkomst 
van deze organisaties voor.

De FODOK had in die tijd twee beleids-
medewerkers en administratieve 
ondersteuning. Maar altijd op basis van 
een actief bestuur van vrijwilligers – die 
worden vaak over het hoofd gezien door 
de buitenwereld, terwijl ze onmisbaar, 
want voorwaardenscheppend, zijn. Ik 
heb in al die jaren met vijf verschillende 
voorzitters gewerkt.’

Wat waren de belangrijkste onder-
werpen waaraan je hebt gewerkt?
‘Die leesbevordering dus en de zorg 
voor meervoudig gehandicapte dove 
mensen (van jong tot oud). Ook heel 
belangrijk was ons pleidooi voor 
speciale seksuele voorlichting voor dove 

kinderen. Dit was lang voor Me Too. 
Op de dovenscholen was te weinig 
aandacht voor seksuele vorming en er 
kwamen op zeker moment gevallen 
van seksueel misbruik naar buiten. 
De FODOK heeft toen ouderavonden 
georganiseerd en bijgedragen aan 
betere en op dove leerlingen aangepaste 
seksuele voorlichting: een leerlijn en 
een mooie website. Helaas wordt de 
leerlijn niet meer overal gebruikt en is 
de website inmiddels offline. Gelukkig 
zijn de seksgebaren nog te vinden op 
seksuelevorming.nl. 

Kennis van seksualiteit en sociale 
codes drijft op taal

Kennis van seksualiteit en sociale codes 
drijft op taal, vaak op taal die niet specifiek 
tot jou gericht of voor jou bedoeld is. 
Als je daarvan veel mist, mis je feitelijke 
informatie, maar ook informatie over 
gevoelens, omgangsvormen, ongeschreven 
regels. En dus loop je als doof of 
slechthorend kind het risico relevante 
informatie te missen en ben je je mogelijk 
onvoldoende bewust van wat wel en 
niet kan. En dan ben je dus ook minder 
weerbaar. Ik kom nog steeds ouders én 
professionals tegen die zich daar niet 
bewust van zijn. Dat vind ik zorgelijk, ook 
omdat kinderen met een CI door sommigen 
als “horend” worden beschouwd.

We hebben ook gewerkt aan voorlichting 
over drugs en verslavingszorg voor doven, 

samen met de gespecialiseerde GGz-
organisaties voor doven en slechthorenden, 
het Trimbosinstituut en Jellinek. Ook zo’n 
onderwerp waar het dovenonderwijs 
huiverig voor was… En we hebben ons 
natuurlijk van oudsher ingezet voor 
gespecialiseerde GGz voor doven en 
slechthorenden. Oud-FODOK-voorzitter 
Rita Bruning stond aan de wieg van de 
dovenGGz in Nederland. 

De huidige financieringssystematiek 
houdt niet van ‘buitenbeentjes’

Er zijn inmiddels weer veel minder 
gespecialiseerde voorzieningen: de huidige 
financieringssystematiek houdt niet van 
“buitenbeentjes”. Gelukkig is er naast 
expertise veel bevlogenheid bij professionals 
in zorg en onderwijs. Want soms zou je 
er moedeloos van worden, steeds maar 
weer te moeten uitleggen waarom zorg en 
onderwijs voor DSH kinderen en jongeren 
extra dimensies kennen, waar reguliere 
onderwijs- en zorgaanbieders niet in 
voorzien.

Communicatie is de olie van het  
bestaan

Ik zeg altijd: communicatie is de olie van het 
bestaan. Waar toegang tot communicatie 
hapert, gaan mensen struikelen. Die 
toegang moeten we dus bevorderen. Door 
voldoende gebarentaalscholing, voldoende 
tolken, maar ook door toegankelijke 
schriftelijke communicatie. En door te 
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Het is als FODOK be-
langrijk om zelfstandig 
te blijven: dan kun je 
bij misstanden mak-
kelijker met de vuist 
op tafel slaan, sneller 
handelen én dus beter 
belangen behartigen! 
Het blijft van groot 
belang om ouders met 
elkaar in contact te 
brengen. Zo kunnen 
zij ervaringen delen en 
kunnen wij informatie 
bieden en ook op de 
hoogte blijven van 
wat er speelt. Dat dat 
nu ook online kan, is 
zeker winst.’ 

Hoe ben jij bij de 
FODOK terechtgekomen, Kasia?
Kasia: ’Ik zag bij LinkedIn een vacature voor projectondersteuner van 
You2Work bij de FODOK, dat leek me een erg leuke baan, omdat ik 
zelf slechthorend ben en affiniteit heb met zowel arbeidsparticipatie 
als persoonlijke ontwikkeling. 

Affiniteit met zowel arbeidsparticipatie als persoonlijke 
ontwikkeling

Het was een project waarbij we DSH jongeren begeleidden naar een 
passende baan. Helemaal geweldig vond ik het toen ik de projectlei-
ding mocht overnemen van mijn collega die elders een nieuwe uitda-
ging aanging. Helaas begon toen de coronapandemie en werd alles 
anders. Met beperkte middelen hebben we er het beste van gemaakt, 
maar het project moest stoppen toen de subsidie stopte.

investeren in leesbevordering, in specifieke expertise, in DSH 
personeel. Dat vraagt ook om zorg en onderwijs door mensen 
die weten wat onvoldoende toegang tot de horende en 
sprekende samenleving met een mens kan doen. Gebarentaal is 
daarbij ontzettend belangrijk, maar niet de oplossing voor alles: 
speciaal onderwijs en gespecialiseerde zorg blijven nodig.

Dat hebben we als FODOK altijd duidelijk willen maken. Daarom 
werken we constructief én kritisch samen met de onderwijs- en 
zorginstellingen voor onze kinderen, daarom blijven we in gesprek 
met de zorgverzekeraars, de ministeries van OCW en VWS, de 
NZa, het CIZ enzovoort.’

Hoe zijn jullie met FODOKFORUM begonnen? 
‘In 2009 kreeg de FODOK extra subsidie om iets aan PR te gaan 
doen. We hebben toen een werkgroep ingericht met twee 
externe mensen om concrete plannen te maken voor de PR van 
de FODOK. Uit die werkgroep is toen onder andere FODOK-
FORUM voortgekomen, met deels nog dezelfde redactieleden 
en dezelfde vormgeefster. Inmiddels zijn we al bij nummer 28 
en ook nu wordt het weer een heel mooie uitgave.’

Wat zie je nu als de kern van het werk van de FODOK?
‘De FODOK houdt onverminderd haar bestaansrecht: ouders 
van DSH kinderen bij elkaar brengen, ondersteunen, informeren 
en vertegenwoordigen. Ouders vinden elkaar immers steeds 
minder makkelijk gewoon via de school van hun kind, terwijl  
ze zoveel aan elkaar kunnen hebben.

Ouderschap maakt kwetsbaar

Ouderschap maakt kwetsbaar. Als je een kind met een audi-
tieve beperking krijgt, heb je een uitgestoken hand nodig: hulp, 
ervaringen van anderen, informatie, geruststelling, herkenning. Ik 
heb veel begrip voor ouders die de strijd aangaan, ook als ze dat 
niet altijd even tactvol doen. Het gaat wel om je kind, het meest 
wezenlijke in je leven…
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Daarna heb ik twee 
jaar bij Deelkracht 
gewerkt als project-
ondersteuner aan 
zeven verschillende 
projecten, waaronder 
“Inclusieve maatschap-
pij – onderdompeling 
en advies”, “Taalgren-
zen” en “Effectieve Be-
handelgroepen” voor 
kinderen van 0-5 jaar.  
Het zijn allemaal heel 
interessante projecten. 
Ik merkte dat ik iets 
miste en ik heb altijd al 
bij een belangenorga-
nisatie willen werken 
zodat ik daar me meer 
kon inzetten voor be-
langrijke onderwerpen. 

De FODOK is daarvan de leukste!’

Mijn eigen ouders moesten alles zelf uitvinden

Waar wil je je voor inzetten bij de FODOK?
‘Ik wil graag mijn ervaringen en kennis als dove/slechthorende 
meegeven aan ouders. Mijn eigen ouders moesten alles zelf 
uitvinden en het is fijn als je de ervaring van andere ouders kunt 
delen, je staat er dan immers niet meer alleen voor. Door een goede 
samenwerking met Mariën heb ik veel meegekregen over belangrijke 
onderwerpen die Mariën hiervoor heeft genoemd en ik vind het 
belangrijk om de ontwikkelingen ervan in de gaten te houden. 

Daarnaast zet ik me graag in voor inclusie op zowel basis- als 
middelbare scholen en de overgang van school naar werk. Ook 
zou ik graag zien dat NGT zonder drempels op scholen wordt 

aangeboden. Het valt me verder op dat er bij veel instellingen 
geen of heel weinig dove mensen werken, dus hoop ik 
dat de representativiteit vergroot wordt. Ook zijn er heel 
wat problemen met de tolkinzet in het onderwijs door 
onbekendheid en door het gebrek aan tolken. De FODOK  
heeft een belangrijke rol in het bevorderen van taalvaardigheid 
op school maar ook in de thuissituatie.’

Wat merk jij als verschil tussen toen jij jong was en nu?
‘Vroeger was er natuurlijk geen CI en nu zijn bijna alle 
kinderen geïmplanteerd. Daardoor denken ouders dat 
gebarentaal niet meer nodig is en sommige kinderen willen 
het zelf ook niet! Helaas zijn veel kinderen eenzaam door 
passend onderwijs. Lotgenotencontact is van groot belang.

Lotgenotencontact is van groot belang

Vroeger was er heel veel nadruk op logopedie en 
spreekvaardigheid bij dove kinderen. Ouders waren bang 
voor een taalachterstand bij hun kind. Nu wordt aangetoond 
dat het juist goed is om kinderen tweetalig op te voeden: 
gesproken taal en NGT. Ook nu is het ondersteunen 
van (voor)lezen bij ouders van groot belang. Ik ben voor 
totale communicatie en heb zelf best veel taalgevoel; 
naast Nederlands spreek ik ook Engels, NGT en British 
Sign Language. De FODOK heeft hier nog een belangrijke 
taak. Zaak is het om expertise en ervaringsdeskundigheid 
te behouden en uit te breiden. En natuurlijk is het heel 
belangrijk om jonge ouders erbij te blijven betrekken!’
 
Henk Prevaes
Map van der Wilden
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NGT-scholing: een overzicht 

NEDERLANDSE GEBARENTAAL VOOR OUDERS: HOE DAN?

De FODOK krijgt met enige regelmaat vragen van ouders over 
gebarencursussen voor henzelf en/of hun kinderen. En daar 
hebben we (helaas) niet altijd een passend antwoord op.
Allereerst hebben we te maken met een groeiende groep 
kinderen die al op jonge leeftijd naar het regulier onderwijs 
gaat - nog afgezien van die kinderen die om wat voor reden 
dan ook geen gebarentaal krijgen aangeboden op hun 
cluster-2-school. Een deel van die kinderen (hoeveel weten  
we niet) beheerst geen Nederlandse Gebarentaal (NGT) of  
te weinig om goed gebruik te kunnen maken van een tolk 
NGT of NmG.
Daarnaast kunnen we ouders wel doorverwijzen naar 
organisaties die NGT-scholing bieden, maar die hebben 
meer dan eens te maken met personeelstekorten en 
daarnaast worden niet alle NGT-scholingen door de 
zorgverzekeraars vergoed. 

Want ja: ooit dachten we dat het een goed idee was om NGT-
scholing van dove en slechthorende (verder DSH) kinderen en hun 
omgeving te laten bekostigen door de zorgverzekeraars, want 
dan werd die scholing in elk geval vergoed. Maar dan moet je dus 
ten eerste een zorgindicatie hebben (hetgeen bijvoorbeeld een 
gesprek met een psycholoog inhoudt) en ten tweede moet de 
organisatie die de scholing biedt ook een zorgorganisatie zijn.
Toch niet zo handig dus: want NGT leren is geen zorg, NGT leren 
is vitaal voor de toekomst van veel DSH kinderen.

We hopen dat het Adviescollege NGT dat vorig jaar is aangesteld 
daar goede oplossingen voor zal vinden en dat daarnaast de 
toegang tot ‘echte’ zorg ook open zal blijven, want ook die is 
nodig voor een deel van de kinderen over wie we het hebben. De 
FODOK komt díe kinderen en hun ouders ook regelmatig tegen.

We hebben, met veel dank aan Karin van Vianen (Auris/
Deelkracht), een aantal aanbieders van NGT-scholing op een 
rijtje gezet. Ontbreken er organisaties en/of heb je andere tips 
over NGT leren door DSH kinderen en hun omgeving:  
mail naar info@fodok.nl!

ONDERWIJS
• Auris: Kijk ik gebaar 1,2,3; dan Doorbraak, vanaf het najaar 

ook Tussenstap 1 en 2. Er wordt waar mogelijk maatwerk 
geboden.

• Kentalis: Kijk ik gebaar 1,2,3; dan Doorbraak, Tussenstap 
1 en 2, dan de conversatiecursussen. Kentalis biedt ook 
cursussen of NGT-coaching op maat voor ouders en 
themacursussen in NGT.   

N.B.: De modules Doorbraak en Tussenstap zijn door Kentalis 
ontwikkeld voor medewerkers. De onderwerpen sluiten niet 
aan bij de belevingswereld van ouders en ook de vorm is niet 
altijd passend.

ZORG
• NSDSK, Pento en Libra bieden NMG+ aan in 6 modules. 

De NSDSK biedt ook NGT aan.
• GGMD biedt de AB 1 en 2 NGT van het Nederlandse 

Gebarencentrum aan.

PARTICULIERE AANBIEDERS
• EDU-SIGN heeft zeven oudermodules tot niveau B2 ontwik-

keld. Deze modules worden door Joni Oyserman en Mathilde 
de Geus en door een beperkt aantal door hen opgeleide 
docenten gegeven. De kracht van deze modules zit in het 
aansluiten bij de onderwerpen voor ouders. Opvoedings-
adviezen en -ondersteuning worden besproken in NGT:  
edu-sign.com/ouders.html
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• TYD: Tobias de Ronde, Yannick Bal en Daan Ferf Jentink ontwikkelen met een 
team DSH NGT-docenten en moedertaalgebruikers online en live bijeenkomsten 
met een uitgebreid platform met filmpjes in NGT. Zij zijn onlangs ook gestart met 
het ontwikkelen van oudermodules: www.tyd.nl.

• Bij de Hogeschool Utrecht kun je opgeleid worden tot NGT-docent of tolk NGT. 
Er zijn enkele ouders die deze weg kiezen. Dit is een vierjarige deeltijd/voltijd hbo-
opleiding.

• 1.2.Communicate: (Tom Uittenbogert) Het hele verhaal in Gebarentaal: NGT 
leren door Storytelling: onlinecursusgebarentaal.nl/ 

EN VERDER: 
• INgebaren: ingebaren.nl/  
• Wapperkids: gebaren.nl/wapperkids/informatie 
• Gebarenchallenge: www.gebarenchallenge.nl/ 
• Dovenwelzijnsorganisaties: www.dovenschap.nl/17-partners- 

aangesloten-organisaties 
• Gebarenles met Lotte en Max: gebarenles.nl/
• Nederlands Gebarencentrum, Gebarenwoordenboek en app:  

www.gebarencentrum.nl/ 
• Hogeschool Arnhem en Nijmegen (HAN): beginnerscursus:  

www.han.nl/opleidingen/cursus/nederlandse-gebarentaal/#
• Het gebaar van de dag: www.hetgebaarvandedag.nl/
• Mobile Signs: www.mobilesigns.nl/
• Gebarenstem: gebarenstem.nl/
• De gebarenjuf: www.degebarenjuf.nl/ 

Mariën Hannink, met dank aan Karin van Vianen
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DOOFHEID OF SLECHTHORENDHEID  
IS NIET HET EINDE

FODOKFORUM wil graag weten hoe het met de dove en 
slechthorende jongeren van nu gaat en hoe zij de toekomst 
zien. En dus gaan we in gesprek met Robert van der Vijver, 
voorzitter van SH-Jong, en Bodhi van Baardewijk, voorzitter 
van de NDJ (Nederlandse Dove Jongeren). 
Robert is 28, hij woont in Rijnsburg en werkt voor het 
ministerie van Defensie. Hij houdt van lezen, films, muziek én 
van snowboarden. Die laatste hobby blijkt hij te delen met 
Bodhi. Bodhi is 24, hij woont in Utrecht in een studentenhuis 
met andere doven. Hij werkt als onderwijsassistent en begint 
volgend jaar aan de opleiding voor docent NGT.

Wat gaat goed en wat gaat minder goed bij beide  
organisaties?
Bodhi: ‘Het gaat zo z’n gangetje bij ons, we organiseren meer 
activiteiten, werken samen met verschillende organisaties, zoals 
Oorigineel, DSA en Limburg Hoort Zo.’
Robert: ‘In de afgelopen periode waren er veel wisselingen 
in het bestuur en het aantal leden en vrijwilligers liep terug. 
Maar ondanks dat werkten we met een kleine club aan de 
weg omhoog. Het blijft belangrijk om als jongerenorganisatie 
zichtbaar te blijven voor slechthorende jongeren in Nederland.’

Wat zijn uitdagingen voor de DSH jongeren van nu?
Robert: ‘De acceptatie van de slechthorendheid – dat blijft. 
Daarom is het zo belangrijk om lotgenoten te ontmoeten, van 
anderen te horen dat ze tegen hetzelfde aanlopen. Dat helpt 
echt! Daarnaast blijft het in het onderwijs lastig om voldoende 
ondersteuning te krijgen. En het is soms puzzelen om in 
onderwijs en vrije tijd voldoende tolken te regelen.’
Bodhi: ‘Zelfacceptatie is ook voor onze jongeren een punt. Als 
je ouders niet accepteren wie je bent en wat je wilt, is het ook 
moeilijk om jezelf te accepteren. We zien sommige jongeren 
ook worstelen met hun dovenidentiteit. Met CI’s kun je ook 
deel uitmaken van de dovencultuur en gebarentaal gebruiken; 
CI is gewoon een hulpmiddel. De andere kant is dat ook steeds 
meer horende mensen gebarentaal leren. 

Schakelen tussen twee werelden

Jongeren van nu kunnen steeds makkelijker schakelen tussen 
twee werelden, ook dankzij de techniek, zoals de smartphone.  
Ze zijn ook zelfstandiger dan vroeger. En ook wij zien hindernissen 
als je wilt studeren, ook als je ouder dan 30 bent. We hopen dat 
dat door de erkenning van de NGT gaat verbeteren.’
Robert: ‘We moeten de nieuwe technieken ook zeker niet als een 
bedreiging zien, maar leren hoe ermee om te gaan. Maar mensen 
moeten wel weten dat onze oren met CI of hoorapparatuur niet 
zomaar op magische wijze gerepareerd zijn.’

Niet zomaar op magische wijze gerepareerd

Bodhi: ‘Je moet sterk in je schoenen staan, weten wie je 
bent en daarmee kunnen omgaan. Vergeleken met sommige 
landen loopt Nederland achter. Onze organisaties werken met 
vrijwilligers – die worden in de meeste andere landen wel 
betaald. Daar zouden we echt stappen in moeten maken. Wij 

BodhiRobert

MariënKasia

18 © FODOKFORUM nr 28 • 2023 Doofheid of slechthorendheid is niet het einde



zouden bijvoorbeeld ook als (betaald) rolmodel voor jonge dove 
kinderen kunnen werken: belangrijk voor hun identiteit!’

Wat is er maatschappelijk veranderd voor DSH jongeren?
Robert: We zetten meer tolken in, mede dankzij tolk Irma in 
coronatijd. Vrienden van mij namen muziektolken mee naar 
Bruce Springsteen. En op TikTok zien we ook meer American Sign 
Language. 

Steeds zichtbaarder

DSH jongeren worden steeds zichtbaarder: muziektolk Robin Frings 
(doof met CI), de mensen van TYD. Het zijn allemaal kleine stapjes, 
maar uiteindelijk komen we er wel.’
Bodhi: ‘En café Luhu in Groningen bijvoorbeeld: door doven gerund. 
Gebarentaal en Dovencultuur worden zo ook steeds zichtbaarder.’

Wat zijn jullie dromen en ambities voor de toekomst?
Bodhi: ‘Ik denk dat het sowieso belangrijk is om met andere partijen 
samen te werken, dan kom je verder. We moeten ervaringen 
delen, elkaar sterker maken. En betere regelgeving, zodat doven en 

slechthorenden meer toegang tot ondersteuning hebben bij studie en 
werk.’
Robert: We willen zeker meer samenwerken, samen dingen 
opzetten, elkaar versterken. Zoveel verschil is er niet tussen doven 
en slechthorenden! Ik wil dat grijze gebied tussen doofheid en 
slechthorendheid minder grijs maken! Ikzelf kan ook doof worden, 
dus waarom maken we dat onderscheid zo belangrijk? We kunnen 
veel van elkaar leren. Bijvoorbeeld over opkomen voor je rechten, 
zelfacceptatie.’

Hebben jullie tips voor ouders?
Robert: ‘Doofheid of slechthorendheid is niet het einde, er zijn 
genoeg mogelijkheden. Zorg voor lotgenotencontact! Ga samen 
met je kind naar bijeenkomsten van DSH jongeren. Dat is vaak een 
eye opener voor ouders.’
Bodhi: ‘Helemaal mee eens: niet bang zijn, luister naar de behoeften 
van je kind. Vul niet zelf in, maar leer gebarentaal, zodat je dove 
kinderen vrij kunnen communiceren zonder afhankelijk te zijn van 
technologie. En ga eens naar de Gebarencamping.’

Kasia Hadley en Mariën Hannink
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MOOIE DEELKRACHT-OPBRENGSTEN

ROUTEKAART ‘HET KOMPAS NAAR 
DE KLAS’
Een (nieuwe) school kiezen voor je kind, 
dat is best lastig. Welke school past 
nou het beste bij jouw kind? Als je kind 
slechthorend of doof is, ga je op zoek naar 
een school die passend onderwijs biedt én 
waar jullie je prettig voelen. 

In de digitale Deelkracht-routekaart ‘Het 
kompas naar de klas’ kunnen ouders 
van dove en slechthorende kinderen 
ervaringsverhalen en informatie vinden over 
de route van zorg naar school. De routekaart 
vertrekt vanuit de vroegbehandeling, maar 
het is natuurlijk ook mogelijk om op een 
later moment in te stappen op de route naar 
de klas. De routekaart neemt je mee en laat 
zien wat je tegenkomt en waar je op kunt 
letten. 

Je vindt de routekaart digitaal via  
www.deelkracht.nl/kompasnaardeklas of 
via de QR code (binnenkort online). Bekijk 
er video’s, leer uit onderzoek en lees meer 
informatie.  

VIDEO ‘MIJN BABY KRIJGT  
HOORTOESTELLEN’
Heeft of krijgt je baby hoortoestellen? 
Dat is voor je kind, maar ook voor 
jou als ouder wennen. Het kan best 
lastig zijn je baby de hoortoestellen 
op de juiste manier en zo vaak en lang 
mogelijk te laten dragen. Om je hierin 
te ondersteunen, hebben we binnen 
Deelkracht de video ‘Mijn baby krijgt 
hoortoestellen’ ontwikkeld. In deze video 
delen ouders hun ervaringen, tips en 
adviezen over het hoortoestelgebruik van 
hun jonge kinderen. 

De video laat bijvoorbeeld zien hoe je 
dagelijkse routines kunt opbouwen, wat 
kan helpen bij het consistent dragen van 
de hoortoestellen. Ook wordt er praktische 

In het onderzoeksprogramma Deelkracht werken onderzoekers, zorgprofessionals en ervaringsdeskundigen  
samen voor de beste zorg en een toegankelijke samenleving. De FODOK is nauw betrokken bij Deelkracht,  
net als andere doelgroep vertegenwoordigende organisaties (DVO’s). De beleidsmedewerker van de FODOK  
maakt namens alle DVO’s deel uit van het Programmateam.
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www.deelkracht.nl

Praktische elementen gaan over 
hoe de behandeling in de groep 
georganiseerd is, zoals hoe vaak de 
kinderen naar de groep komen en 
hoe de groepsruimte is ingericht.

Groepsduur 

• alleen de ochtend
• 4 dagen per week

In de groepsruimte zijn structuur 
en duidelijkheid belangrijk. Ook 
is het van belang dat de ruimte 
kinderen stimuleert en ook rust en 
weinig afleiding biedt.  

Het is belangrijk dat er contact ge-
maakt wordt met een kind door aan 
te sluiten bij zijn of haar interesses. 

De inzet van materialen kan hierbij 
helpen.

Groepsgenoten 

• van elkaar leren 
• veilig voelen

Medewerkers moeten veel weten 
van:
• taal en communicatie
• wat een kind nodig heeft om te 

ontwikkelen
Ook moeten medewerkers goed 
kijken naar wat een kind probeert 
te communiceren. Ze moeten hier 
de tijd voor nemen en geen 
aannames doen.

Inhoudelijke elementen hebben te 
maken met de behandeling zelf, 
zoals de activiteiten die behandela-
ren met de kinderen doen.

Activiteiten die helpen bij de 
communicatieve ontwikkeling zijn:
• kring 
• liedjes zingen  
• materialen ontdekken

Het is van belang dat kinderen hier-
bij hun zintuigen kunnen gebruiken 
en kunnen oefenen met commu-
niceren.

Tijdens de activiteiten is het 
belangrijk om te denken aan:
• veel herhaling bieden
• tijd geven om te reageren
• toegankelijke communicatie 
 bieden

Tijdens de communicatieve 
behandeling is het helpend om:
• structuur te bieden
• communicatie visueel en op 

maat te maken
• een kind communicatie te laten 

ervaren

Ondersteunde communicatie 
(OC) is een middel om kinderen te 
helpen communiceren.

Het inzetten van OC kan veel 
frustratie voorkomen bij een kind.

Betrokkenheid ouders betreft of 
ouders weten wat er op de groep 
gebeurt, maar ook het krijgen van 
tips en adviezen voor thuis.

Hoe belangrijk is de samenwerking 
tussen ouders en professionals? 

Op een schaal 
van 1 op 10

Ouders worden het liefst betrokken 
bij de groep door:
• informatie delen via schrift of 

app
• ontvangen van videobeelden

Ook het contact met andere ouders 
is waardevol.

Om thuis de communicatie te 
stimuleren willen ouders graag:
• materialen mee om thuis te 
 oefenen
• iemand thuis om mee te kijken 

en advies te geven
• in kleine stapjes leren met 
 professionele begeleiding  

Thuisactiviteiten die de 
communicatie stimuleren zijn:
• samen spelen
• samen een klusje doen

Het is belangrijk om aan te sluiten 
bij de interesses van een kind en om 
samen iets te doen. 

Ook is het van belang om een kind 
uit te dagen.

Praktische elementen Inhoudelijke elementen Betrokkenheid ouders

Wat helpt volgens ouders het meest 
in de groepsbehandeling van kinderen met 

een communicatieve beperking?

Binnen het Deelkrachtproject ‘Werkzame Elementen in de Communicatieve Behandeling’ onderzoeken we wat 
goed werkt in de groepsbehandeling van jonge kinderen met een communicatief meervoudige beperking (CMB). Op 
verschillende manieren verzamelen we informatie: we bekijken wat er in de wetenschappelijke literatuur staat en we 
vragen ouders en ZG-professionals wat zij denken dat het meest helpend is in de communicatieve behandeling.

In de zomer van 2022 zijn 7 ouders met een kind op de vroegbehandeling bij Kentalis (5 ouders) of Milo (2 ouders) 
geïnterviewd. We hebben ouders gevraagd wat volgens hen werkt in de communicatieve behandeling van hun kind.

Madelon Toussaint, Lisette van der Heijden, Margje van der Schuit, Claire Wouters, Ulrika Klomp en Selsela Hasami, 
maart 2023

Dit product is mogelijk gemaakt door subsidie van
Subsidienummer: 637003001

9,4

informatie gedeeld. Daarnaast onderbouwt de video het 
belang van het dragen van hoortoestellen, in de vorm 
van een animatie. 

De video ‘Mijn baby krijgt hoortoestellen’ is te vinden op 
www.deelkracht.nl/wathoorik. De video is beschikbaar 
met ondertiteling in het Nederlands, Engels, Turks en 
Arabisch. Daarnaast is er een video met tolk Nederlandse 
Gebarentaal. Op de webpagina beantwoorden we ook 
veelgestelde vragen.

Brigitte de Hoog

WAT WERKT IN DE GROEPSBEHANDELING VAN KINDEREN 
MET CMB EN NOG VEEL MEER
Deelkracht onderzocht wat goed werkt in de groepsbehandeling 
van jonge kinderen met een communicatief meervoudige beper-
king (CMB). Bijvoorbeeld: van welke activiteiten leren kinderen 
veel? En welk materiaal gebruiken ze graag?

De projectgroep haalde informatie uit de wetenschappelijke 
literatuur. Daarnaast interviewden ze ouders van kinderen op de 
vroegbehandeling bij Kentalis en Milo. En ze vroegen het aan 
professionals. 

De resultaten uit de interviews met ouders zijn  
inmiddels gepubliceerd in een factsheet, die vind je 
hiernaast.

Op de Deelkracht-website vind je ook online lesmodules 
over CMB: https://www.deelkracht.nl/cmb/leren-over-
cmb/voorlichting/

En op www.deelkracht.nl/cmb/leren-over-cmb/
wegwijzer/ vind je waar je terecht kunt voor zorg, wonen, 
dagbesteding en nog veel meer voor je CMB-kind.
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FYNN & FAMILIE HELPEN DOVE KINDEREN IN RWANDA

Baby Fynn
Fynn was nog maar een baby toen 
we ontdekten dat hij doof was. We 
verdiepten ons in de Dovenwereld en 
wilden zo snel mogelijk gebarentaal leren 
om met hem te kunnen communiceren. 
Ook onze familie en vrienden kregen een 
cursus gebarentaal. Zo kon iedereen die 
Fynn veel zag met hem communiceren. 
Met zeven maanden begon Fynn zelf ook 
te gebaren, ongelooflijk mooi om te zien!

Dove kinderen in ontwikkelingslanden
Op een dag kwamen we een filmpje 
op social media tegen, ‘Patrick Speaks’; 
het verhaal van Patrick, een Ugandese 
dove jongen van 15 jaar, die voor het 
eerst gebarentaal leerde. We waren 
diep geraakt omdat we ontdekten 
dat de meeste dove kinderen in ont-
wikkelingslanden helemaal geen hulp 
krijgen. Om dat te veranderen hebben we 
in 2017 de Fynn Foundation opgericht.

In samenwerking met Inclusive Rwanda, 
Kentalis International en Wilde Ganzen 
hebben we inmiddels 140 dove kinderen 
en hun families gebarentaal kunnen leren. 
Daarnaast sponsoren we – met donaties 
van lieve mensen om ons heen – tien 
kinderen zodat ze naar de Nyabihu School 
for the Deaf in Rwanda kunnen gaan. 

Naar Rwanda
We wilden graag naar Rwanda om onze 
samenwerkingspartners en sponsor- 
kinderen te ontmoeten, maar vanwege  
de pandemie hebben we deze reis drie 
keer moeten uitstellen. 
Afgelopen meivakantie konden we einde-
lijk gaan. Voor Fynn was het zijn eerste 
vliegreis. In een vriendenboekje werd hij 
een keer gevraagd om in te vullen ‘Als 
ik kon vliegen dan vloog ik naar…’. Toen 
antwoordde hij ‘de dove kindjes’ en nu 
kwam deze droom uit. 

Fynn en zijn grote broer Mats
Fynn verkleedt zich bijna elke dag,  
het liefst als Superman.  

Fynn verkleedt zich bijna elke dag,  
het liefst als Superman  

Ons sponsorkind Fred  
en Fynn in Nyabihu

In Nyabihu werden we ontvangen 
met Afrikaanse muziek en dans

In Rwanda gingen we eerst naar de 
Nyabihu School for the Deaf. Wat was 
het leuk om iedereen te ontmoeten en 
wat waren de kinderen lief! Ze namen 
ons aan de hand overal mee naartoe. 
Op het laatst liep een van onze sponsor-
kinderen zelfs met een arm om Fynn 
heengeslagen, zo ontroerend om te zien! 
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Het maakte helemaal niet uit dat we maar 
een paar Rwandese gebaren konden. Met 
Nederlandse Gebarentaal en algehele 
communicatie kwamen we heel ver en 
hadden we de grootste lol samen.

Op de laatste dag heeft Fynn zijn 
Black-Panther-pak aan alle kinderen 
van de school gegeven (want ‘zij zijn 
ook zwart, net als Black Panther’). Dat 
vonden de kinderen heel cool! Zelf 
waren we een beetje verbaasd dat ze alle 
superhelden kenden en ze ons zelfs hun 
naamgebaren konden leren. Als we weer 
naar Rwanda gaan, moeten we meer 
superheldenpakken meenemen.

Na Nyabihu gingen we naar Ruhengeri 
om het team van Inclusive Rwanda in het 
echt te ontmoeten. We konden aanwezig 
zijn bij een les Rwandan Sign Language. 
Deze les werd gegeven door Odette 

– zij is zelf ook doof. We hebben vol 
bewondering gekeken hoe ze lesgaf. Wat 
deed ze dat goed en met veel humor. 
Het is zo belangrijk dat juist zij de cursus 
gebarentaal geeft. Zo kunnen de ouders 
de potentie van hun dove kind zien en 
dat is heel inspirerend en hoopgevend. 
De ouders reageerden dan ook blij en 
enthousiast toen ze het verhaal over 
het ontstaan van de Fynn Foundation 
hoorden.

Wat was het een mooie reis! We hebben 
er veel lieve vrienden bijgekregen. En wat is 
het fijn om dove kinderen en hun families 
te helpen, zodat ze liefde en verbondenheid 
kunnen ervaren met anderen. 

Stefan, Rebecca, Mats & Fynn de Jonge

Ontdek onze verhalen op:  
www.fynnfoundation.nl 

De kinderen gebaren VOGEL in 
Rwandan Sign Language

Elie Kwizerimana, de oprichter  
van Inclusive Rwanda

Op de foto met het team van Inclusive Rwanda  
en alle ouders van het project dat nu loopt

Odette geeft les in  
Rwandan Sign Language

Fynn, Rebecca (moeder van 
Fynn) & Odette
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GEZINSBEGELEIDING MET DOVE MENTOREN –  
EEN AMERIKAANS PROGRAMMA
Vorig jaar op 9 en 10 juni 2022 vond een FCEI-conferentie (Family-Centered  
Early Intervention = gezinsgerichte begeleiding voor jonge dove/slechthorende 
kinderen, ook met bijkomende beperkingen) plaats in Bad Ischl in Oostenrijk. 
Deze tweejaarlijkse conferentie is bedoeld voor professionals, onderzoekers, 
ouders en dove rolmodellen vanuit de hele wereld, die met dove/slechthorende 
jonge kinderen werken. Er waren 68 ouders en 49 dove/slechthorende rolmodel-
len aanwezig, het hoogste aantal in 10 jaar. Delegaties kwamen uit 32 landen! Er 
waren diverse toespraken en seminars, onderbouwd met onderzoeksresultaten 
en ervaringen uit het werkveld. 

Het Deaf Mentor Program
Vanuit Minnesota in de Verenigde Staten 
werd verteld over het Deaf Mentor 
Program, gebaseerd op evidence based 
onderzoek. Daarin werken dove mentoren 
en gezinsbegeleiders samen, als gelijk-
waardige partners. 
De doelen van dit programma zijn: 
• Gezinnen leren vroeg visuele communi-

catie en ASL (Amerikaanse gebarentaal) 
te gebruiken;

• Gezinnen leren over Dovencultuur;
• Gezinnen worden betrokken bij de 

Dovengemeenschap.
Na de verwijzing door het audiologisch 
centrum bezoeken de horende gezins-
begeleider en de dove mentor samen 
de gezinnen thuis. Daarmee wordt een 
tweetalige en biculturele thuisomgeving 
gestimuleerd en aangeboden. Tweetalig 
houdt in: ASL en Engels (geschreven, 
gesproken, ondersteund met gebaren). 
Bicultureel betreft de dove én de horende 
cultuur. Gezinnen worden ook betrokken 

Dove mentoren ontvangen een driedaagse 
intensieve training, ook over vroege visuele 
communicatie, zoals de ouders aanleren 
om oogcontact te maken met het kind en 
met de ogen van het kind mee te kijken 
en ook bijvoorbeeld naar buiten, naar een 
vogel te wijzen.
Het Buddy-project dat de FODOK momen-
teel in voorbereiding heeft, komt aardig in 
de richting van dit Amerikaanse project. 
We houden je op de hoogte.

Marlies Brokking

in de Dovengemeenschap door dove mento-
ren, als warm welkom. 

Uitkomsten uit het onderzoek, waarbij deze 
groep vergeleken werd met een controle-
groep, die geen ondersteuning uit dit 
programma kreeg: 
• Kinderen uit de onderzoeksgroep  

vertonen een betere taalvaardigheid en 
meer sociaal-emotionele vaardigheden 
dan kinderen uit de controlegroep.

• Kinderen ontwikkelden de Engelse taal 
beter dan kinderen die alleen Engels 
kregen aangeboden. Het gebruik van  
ASL ondersteunt dus ook het leren van  
de Engelse taal! 

• Kinderen ontwikkelen een voorsprong  
in taal: 13,2 maanden in een periode van 
12 maanden. 

• Gezinnen leren gebarentaal vlotter dan 
gezinnen zonder dove mentoren.

• Gezinnen melden dat ze beter met hun 
dove kind kunnen communiceren en hun 
kind beter begrijpen.

24 © FODOKFORUM nr 28 • 2023 Gezinsbegeleiding met dove mentoren – een Amerikaans programma



SPEAKSEE VOOR DOVEN EN SLECHTHORENDEN
SpeakSee is een microfoonsysteem dat spraak omzet naar 
tekst door middel van spraakherkenning, in gesprekken 
tot 9 personen. Alle sprekers worden in een verschillende 
kleur weergeven, zodat je kunt zien wie wat zegt. Twee 
gebruikers vertellen over hun ervaringen: Mark van den 
Oetelaar (slechthorend) en Eva Prevaes (doof).

Voor welke situaties zet je  
Speaksee in?
Mark: Voor de meest uiteenlopende 
doeleinden, zowel zakelijk als privé. 
Ik gebruik zowel de AutoCaption 
(laptop) als de microfoonkit bij (digitale) 
(werk)overleggen, cursussen, Tweede 
Kamerdebatten, Youtube, podcasts en 
Formule 1 (via streamingdienst Viaplay). 
Eva: Ik gebruik SpeakSee voornamelijk 
voor het onderwijs. Ik doe de master 
Biomedical sciences en tijdens colleges zet 
ik tolken NGT in. Aangezien er een groot 
tekort aan tolken was, kon ik maar in 30% 
van de tijd een tolk vinden, dus ik moest 
op zoek naar alternatieven. 

Op zoek naar alternatieven

Een aantal jaar geleden heb ik geïnvesteerd 
in SpeakSee. Het heeft een tijd geduurd 
voordat ze goedwerkende prototypes 
hadden ontwikkeld. De investeerders 
mochten deze prototypes uitproberen, 
daar was ik er een van. Toevallig kreeg 
ik deze SpeakSee-microfoonset op tijd 
binnen om voor de resterende 70% in te 
zetten. 

Wat is je ervaring met het (technisch) 
gebruik van Speaksee; wat gaat goed 
en wat kan beter?
Mark: SpeakSee is eenvoudig te gebruiken. 
Bij de kit zitten drie microfoons. Wanneer 
meer dan drie personen op locatie zijn, 
dan moeten de gesprekspartners de 
microfoons doorschuiven naar degene 
die aan het woord is. Als Speaksee is 
opgestart, vindt de vertaling vrijwel direct 
plaats. De vertaling is naar mijn mening 
sneller en accurater dan wanneer ik een 
schrijftolk zou inzetten. 

Ik heb ruim anderhalf jaar geen 
schrijftolk meer in hoeven te zetten

Ik heb ruim anderhalf jaar geen schrijftolk 
meer in hoeven te zetten, in welke situatie 
dan ook.
Eva: De colleges werden allemaal in het 
Engels gegeven, het werd best goed 
getranscribeerd. Ik denk dat het voor 
80% goed getranscribeerd werd, best 
indrukwekkend voor colleges met jargon 
van celbiologie. 
Het is wel dankzij SpeakSee dat ik al mijn 
vakken heb gehaald, ik weet niet hoe ik 
het anders had kunnen oplossen. 

Je kan de SpeakSee-microfoonset bij Menzis 
en DSW zorgverzekeringen aanvragen. De 
kosten van transcriptie worden ook door die 
verzekeraars vergoed. 
 
Wat zijn de voor- en nadelen van 
SpeakSee, vanuit jouw perspectief?
Mark: Belangrijk is dat mijn gesprekspartners 
worden voorgelicht over het gebruik van 
SpeakSee. Een nadeel is dat de verbinding 
met de server soms kan wegvallen. Wanneer 
dat gebeurt, krijg ik de gesproken informatie 
mogelijk niet meer goed mee, waardoor 
ik (tijdelijk) niet goed kan meedoen en/of 
informatie kan missen.
Eva: Dit apparaat heeft goede internet-
verbinding nodig om spraak zo optimaal 
mogelijk te herkennen. De WiFi-verbinding 
van mijn universiteit was hiervoor niet sterk 
genoeg, dus ik heb een abonnement met 
onbeperkt internetdata genomen, wat wel 
geld kost.
Ik heb wel gemerkt dat SpeakSee alleen echt 
goed werkt als één persoon praat, tot nu 
doet Speaksee het niet zo goed in groeps-
gesprekken. Daarnaast werkt Speaksee ook 
minder goed als de spreker een accent heeft.

Kasia Hadley en Karla van der Hoek

Eva Mark
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DENK JIJ MEE OVER DE FODOK-WEBSITE?
De FODOK is bezig met het vernieuwen van de website, waaronder het 
herstructureren van de informatie. Hiervoor hebben wij jullie 
input nodig! Wil je daarom een korte vragenlijst invullen? Je 
vindt hem hier:

ZIJN OPA EN OMA AL DONATEUR?
Ontzettend fijn dat jij als ouder lid  
bent van de FODOK! Zo kan de 
FODOK blijven doen wat belangrijk is 
voor onze kinderen. Maar natuurlijk 
zijn meer leden en donateurs altijd welkom!
Vertel je andere ouders ook over de FODOK?  
Ze kunnen altijd even komen kijken bij een van  
onze FODOK-middagen, huiskamerbijeenkomsten  
of infoavonden.
Maar wedden dat opa en oma ook hun steentje 
willen bijdragen? En dat kan! Zij kunnen donateur 
worden op https://fodok.nl/helpen/donateur-worden/ 
Misschien interessant voor oma’s en opa’s: het grote 
oma-interview in FODOKFORUM 8: van alweer 10 
jaar geleden, maar de warmte spat er nog steeds af. 
Zie https://issuu.com/fodok/docs/fodokforum_nr_8_lr 

En trouwens: tantes en ooms,  
vrienden en vriendinnen verwelkomen  
we natuurlijk ook graag als donateur!

OPROEP: KAN JOUW KIND MAKKELIJK EEN TOLK MEENEMEN MET EEN BUITENLANDSE SCHOOLREIS?
De kerngroep harmonisatie tolkvoorziening spreekt regelmatig met het UWV en de ministeries over knelpunten in de tolkvoorziening, 
ook namens de FODOK. Een van die knelpunten is het feit dat de tolkkilometers die in het buitenland worden afgelegd in het werk- en 
onderwijsdomein, niet worden vergoed aan de tolk. Met bijvoorbeeld als gevolg dat dove en slechthorende leerlingen daarvoor geen 
tolk kunnen vinden en dus niet kunnen deelnemen aan schoolreisjes naar het buitenland. Het UWV en de ministeries willen graag voor-
beelden daarvan zien. Dus: viel de schoolreis van jouw kind hierdoor in het water of moesten de reiskosten van de tolk op een andere 
manier betaald worden? Deel je ervaringen dan met ons op info@fodok.nl; daar hebben anderen ook wat aan. Alvast dank!

DE FODOK-ERVARINGSCARROUSEL BLIJFT DOORDRAAIEN IN 2023!
Ouders raken nooit uitgepraat met elkaar en willen daarnaast ook 
graag nieuwe informatie horen, van elkaar of van anderen. Na de 
zomer heeft de FODOK weer een en ander in de planning staan:
• Op de online infoavond op donderdag 28 september komt Evelien 

Dirks (ontwikkelingspsycholoog en programmaleider Doof/SH bij de 
NSDSK) meer vertellen over ToM (Theory of Mind).

• Op zaterdag 4 november vindt de tweede FODOK-middag van dit 
jaar plaats bij de Dr. M. Polanoschool in Rotterdam. 

• En op de online infoavond op donderdagavond 16 november 
praten Bea Bouwmeester en Linde Terpstra (auteurs van het boek 
Hier zijn wij!) ons bij over Dovencultuur.

Houd vooral ook de FODOK-website in de gaten voor updates en 
nieuwe activiteiten.

INFODOK NIEUWS&
Wil je meer weten over één van de genoemde onderwerpen of heb je zelf een interessant nieuwtje waar ook andere 
ouders hun voordeel mee kunnen doen? Bel of mail ons: 088 - 505 4326. of info@fodok.nl. Zie ook www.fodok.nl.

Hét blad voor ouders, familie en vrienden van dove kinderen - met of zonder CI

FODOK

INFODOK • INFOLIO • FODOKJAARVERSLAG2012
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Het grote oma-interview
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SES: actief in het  hoger onderwijs
Onno Crasborn over ontwikkelingen gebarentaal

Hulpmiddelen en voorzieningen in 2013
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HOOR & KIJK, 
EEN APP VOOR 
OUDERS VAN 
EEN JONG 
DOOF/SLECHT-
HOREND KIND

Als ouders weten 
dat hun kind doof of slechthorend is, lopen zij 
vaak rond met veel vragen. Met de app Hoor & 
Kijk ondersteunt de NSDSK ouders met informatie 
en adviezen rondom het gehoorverlies van hun 
kind. De app is voor ouders (en andere betrok-
kenen) van een doof of slechthorend kind in de 
leeftijd van 0 tot 1½ jaar. In korte artikelen krijg 
je informatie over diverse onderwerpen rondom 
het gehoorverlies (o.a. hoortoestellen, taalontwik-
keling, ouder-kind-interactie). De app is geba-
seerd op de methode Natuurlijk Communiceren, 
die psycho-educatie biedt aan ouders over het 
gehoorverlies. Hoor & Kijk is ontwikkeld door de 
NSDSK. Kijk op https://www.nsdsk.nl/shop/hoor-
en-kijk voor meer informatie en voor  
de link naar de (gratis) downloads.

DEELKRACHT ZOEKT DEELNEMERS 
AAN EEN PROJECT OVER DE  
OUDERCURSUS TAAL VOOR TOM

Dove en slechthorende kinderen 
hebben vaak een achterstand in ToM-ontwik-
keling. ToM staat voor Theory of Mind. Dit is 
begrijpen dat mensen soms iets anders willen, 
denken of voelen dan jijzelf. Kinderen moeten 
dat nog leren. Dit is belangrijk voor het goed 
leren omgaan met andere mensen. Om ouders 
van dove en slechthorende kinderen te helpen 
bij het bevorderen van de ToM-ontwikkeling 
van hun kind, is de oudercursus Taal voor ToM 
ontwikkeld. Wij willen weten of die cursus 
goed werkt. Daarom doen we dit onderzoek. 
We vergelijken kinderen en ouders die de 
cursus hebben gevolgd met kinderen en ouders 
die de cursus (nog) niet hebben gevolgd. Op 
dit moment zoeken we vooral gezinnen die de 
cursus (nog) niet volgen. Voor informatie en 
aanmelding, kijk op: https://www.deelkracht.nl/
wp-content/uploads/2021/06/Nieuwe-
wervingstekst-ToM-controlegroep-
nov-2022_LINKUPDATE70.pdf 

NIEUWS

VRIJWILLIGER BIJ DE FODOK? ALTIJD LEUK!
Voel je je nauw betrokken bij dove/slechthorende kinderen en hun ouders?  
Dan vind je het vast leuk om af en toe te helpen met kleinere of grotere klussen 
of met het organiseren van leuke activiteiten! En in het bestuur kunnen we ook 
altijd extra handen gebruiken. Zo ontmoet je ook weer andere ouders en  
zit je dicht bij het vuur! En je kunt mede de koers van de FODOK bepalen. 

Belangstelling? Mail naar  
Jan Niemeijer  voorzitter@fodok.nl 
dan gaan we in gesprek. VOLG DE FODOK 

EN MIS NIETS!

FINALE LEESVERTEL-
WEDSTRIJD FOTO’S  
OP FACEBOOK

Op 22 april was het weer 
groot feest in De Flint in 
Amersfoort: het was de 
landelijke finale van de 
Leesvertelwedstrijd! 
Er werd weer prachtig 
verteld en voorgedra-
gen. Bob van de  
Guyotschool van  
Kentalis in Haren was  
de veelgeprezen win-
naar, omdat hij het 
fragment uit Timo en 
de oppasninja (van Lisa 
Boersen) ‘zo mee-
slepend en met veel 
mimiek’ voordroeg.
https://www.facebook.
com/leesvertelwedstrijd
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IN DE DOVE EN DE HORENDE WERELDGASTCOLUMN

Ik was jong toen werd ontdekt dat ik 
zwaar slechthorend was. Er werden 
daarna direct stappen gezet om te  
zorgen dat ik goed terechtkwam: 
school, het aanmeten van hoortoestellen 
etc. De rode draad in mijn leven is dat 
ik me als doof/slechthorend persoon 
nooit hoefde te schamen, maar dat ik 
wel moet uitleggen aan andere mensen 
hoe het voor mij is. Ik kan niet zeggen 
dat het makkelijk is geweest, er was 
vaak onbegrip. Ik heb ontdekt dat met 
de juiste mensen om me heen, die er 
wel in geloven dat ik het kan, ik heel 
ver kan komen. Ik had nooit gedacht, 
dat ik zou staan waar ik nu sta, maar 
ik ben er trots op. Mijn ouders hebben 
altijd in mij geloofd en mij gestimuleerd 
om mijn ding te doen.

Op mijn 21ste was ik de oprichter van 
Stichting Zo Hoort Het, waarin kinderen, 
jongeren en hun ouders kennis konden 
maken met mensen die midden in de 
maatschappij staan, om zo te laten 
zien dat je met een auditieve beperking 
echt wel je droom kunt waarmaken. Ik 
besefte toen ook dat bruggen bouwen 
tussen de verschillende werelden iets is 
waar ik plezier uit haalde. En daar wilde 
ik meer mee. Voor mij maakt het niet 
uit welke (auditieve) beperking je hebt. 
Belangrijkste is dat je open staat voor 

andere vormen van communicatie en dat 
de inzet van tolken daarbij kan ondersteu-
nen.

Sinds vijf jaar bied ik via Lakshmi Travel 
reizen aan. Iedereen is welkom, het enige 
is dat je er rekening mee houdt dat er 
dove/slechthorende mensen meegaan. 
En dat dus de communicatie anders 
verloopt. Er gaan tolken NGT-NL, NmG 
en schrijftolken mee. Zo lukt het iedereen 
om met elkaar in contact te komen. Het 
levert altijd weer prachtige gesprekken 
op, waarbij iedereen begrip heeft voor 
elkaar. Naarmate zo’n reis vordert, merk 
je ook dat de communicatie onderling 
steeds soepeler verloopt. Men voelt zich 
erbij horen. Er worden vriendschappen 
gesloten. Gebaren geleerd. Alles op een 
ongedwongen, gezellige manier. En het 
mooie is dat je ook informatie meekrijgt, 
die je anders zou missen. Wat de gids 
vertelt bijvoorbeeld. Of in een museum. 
De mooie verhalen over de omgeving. 
En niet te vergeten gesprekken met 
buitenstaanders. Het creëert openheid en 
zichtbaarheid. Ik geniet er elke keer weer 
van en vind het fantastisch om dit elke reis 
weer mee te mogen maken! 
Misschien zie ik je een keer?

Nirosha Boer

Nirosha Boer

Bruggen bouwen
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Online infoavond  

SPORTEN, 
NATUURLIJK 
OOK VOOR  
JE DOVE OF  
SLECHTHORENDE  
KIND!

Er zijn 29 ouders en andere geïnteresseerden 
aanwezig tijdens de online infoavond over sport. 
Maaike Ferf Jentink vertelt gedreven over het 
belang van sport voor dove en slechthorende 
kinderen. Maaike is sportadviseur en geeft 
workshops Stille Gym (stillegym.nl/). Zij heeft voor 
Deelkracht aan een onderzoek meegewerkt en 
daaruit blijkt dat dove en slechthorende kinderen 
minder vaak sporten of lid zijn van een sportclub 
dan goed horende kinderen. 

Dove en slechthorende kinderen sporten 
minder vaak

Waarom? Haar verhaal is terug te kijken op het 
(ondertitelde) filmpje: www.deelkracht.nl/nieuws/
samen-sporten-ook-als-je-doof-slechthorend-bent/

Het is belangrijk dat ouders hun DSH kind 
stimuleren om te gaan sporten omdat sporten goed 
is voor de fysieke en psychische gezondheid. Maar 
zorg wel dat je je kind ondersteunt bij de keuze en 
dat je contact legt met de trainer. Vertel de trainer 
waar je kind behoefte aan heeft en hoe je het 
best kunt communiceren. Geef de tip om naar het 
hierboven genoemde filmpje te kijken. Daarnaast 
zijn er voor trainers en coaches een speciale 
informatiefolder én een gratis lesmodule te vinden 
op www.deelkracht.nl/producten/folders-sporten-
doe-je-samen/.  
Op de website van Deelkracht staat nog veel 
meer info. Ook posters voor de kantine of de 
sportvereniging en interessante ervaringsfilmpjes.
Twee ambassadeurs van Ongehoord Sportief 
komen ook aan het woord: Christiaan en Elisha. 
Ongehoord Sportief is een samenwerkingsverband 
van de KNSDB en Gehandicaptensport Nederland. 
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Christiaan vertelt over zijn ervaringen met sport. 
Hij is 18 jaar en heeft een CI; hij doet aan voetbal, 
waterpolo en zeilen. Hij geeft ook zeilles in 
Vlaardingen en Hellevoetsluis. Hij vertelt dat hij 
vroeger waterpolo speelde zonder CI. Zijn moeder 
hielp eerst met tolken. Zijn teamgenoten hebben 
wat gebaren geleerd en hij maakt altijd afspraken 
met de trainer/scheidsrechter over signalen. 
Inmiddels maakt hij gebruik van een waterdichte CI 
tijdens waterpolo en zeilen. 

Elisha is doof. Ze is 21 jaar oud. Ze heeft heel veel 
sporten uitgeprobeerd zoals paardrijden, ballet, 
voetbal en atletiek. Atletiek is ze blijven doen. Ze 
gebruikt een tolk, maar haar teamgenoten hebben 
ook wat gebaren geleerd en zijn inmiddels goede 
vriendinnen. Ze gaan samen naar de bios en op 
vakantie. Zij en de andere ambassadeurs geven 
advies aan DSH kinderen in heel Nederland, die een 
sportclub zoeken. Ze heeft ook een eigen bedrijf: 
dove skateboarders in Rotterdam en Amsterdam.

De ouders hebben allerlei vragen aan de sprekers, 
variërend van hoe de communicatie verloopt tot 
hulpmiddelen voor tijdens het sporten. 

Tip: geef je kind vertrouwen en laat het 
een sport doen die hij/zij leuk vindt. Zorg 
voor een goede relatie met de trainer en 
geef de trainer informatie hoe hij goed kan 
communiceren met je kind. Op de websites 
van Deelkracht en Ongehoord Sportief is 
heel veel info te vinden! www.deelkracht.nl/
producten/folders-sporten-doe-je-samen en 
ongehoordsportief.nl 

Karla van der Hoek

Maaike

Elisha

Christiaan
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JAARVERSLAG 2022

FODOK-ORGANISATIE
Ook voor de FODOK betekende 2022 
weer een terugkeer naar live ontmoetin-
gen, met als hoogtepunt het Fantasti-
sche Verhalenfestival voor dove en 
slechthorende kinderen in Utrecht. En 
het bestuur ontmoette elkaar weer live 
voor een heidag, waarbij de speerpunten 
voor de komende jaren werden bespro-
ken. Toen werd ook afscheid genomen 
van Map van der Wilden, die na 10 jaar 
inspirerend en intensief voorzitterschap 
het stokje overdroeg aan Jan Niemeijer. 
In de loop van het jaar nam Henk Boeve 
afscheid; hij zette zich jarenlang in voor 
de groep communicatief beperkte kinde-
ren, jongeren en volwassenen. Gelukkig 
trad ook weer een nieuw bestuurslid 
toe. Het FODOK-bestuur bestaat nu uit 
Jan Niemeijer (voorzitter), Henk Prevaes 
(penningmeester), Marlies Brokking, Rik 
Jaspers en Anton Wernekinck; allen vrij-
willigers en ouders van een doof kind. We 
zijn overigens nog steeds op zoek naar 
nieuwe bestuursleden en andere vrijwil-
ligers die bereid zijn bepaalde taken voor 
de FODOK te verrichten!
De zegeningen van het online bijeenkomen 
zijn overigens niet vergeten: zowel de 
bestuursvergaderingen als de informatie-
avonden vinden nog steeds online plaats. 
Dat scheelt bestuursleden en deelnemers 
aan de infoavonden veel reistijd.
Jozet van der Es werd voor een aantal 

maanden aangesteld als communicatie-
medewerker; zij was, samen met vrijwil-
liger Iris Steijvers van Orselen, heel actief 
op de sociale media en bracht de FODOK-
activiteiten breed onder de aandacht van 
onderwijs- en zorgaanbieders.
In het najaar startte de sollicitatieproce-
dure voor de opvolging van beleidsmede-
werker Mariën Hannink, die in juli 2023 
met pensioen gaat. Kasia Hadley werd per 
1 januari 2023 aangesteld.

De FODOK is dankzij een behoedzaam 
financieel beleid nog steeds gezond. We 
zouden graag meer willen doen, vaker 
‘ja’ kunnen zeggen als we benaderd 
worden door andere partijen. Maar daar 
moet dan ook iets tegenover staan. We 
hopen met de nieuwe subsidieregeling, 
die in 2024 ingaat, iets ruimer in ons jasje 
te zitten. En daarnaast hopen we dat 
de overheid en andere partijen die een 
beroep op ons doen zich realiseren dat 
expertise vanuit belangenorganisaties niet 
voor niks is…

INFORMATIEVOORZIENING EN  
LOTGENOTENCONTACT
Het grootste FODOK-feest van het jaar op 
het gebied van live lotgenotencontact en 
informatievoorziening was zonder twijfel 
het Fantastische Verhalenfestival op  
14 mei in Utrecht, georganiseerd 
door Inge Doorn, voormalig FODOK-
medewerker, met een groot aantal 
vrijwilligers. Verhalen, boeken, theater 
en ook heel veel gebaren: alles was er 

om dit eerste live contact tussen ouders 
zo feestelijk mogelijk te maken. Voor 
herhaling vatbaar, vond iedereen.

De FODOK-ervaringscarrousel 
werd in 2022 in het leven geroepen: 
ontmoetingsmogelijkheden voor ouders, 
vooral live, in een informele setting. Er 
waren drie huiskamerbijeenkomsten, een 
online uitwisseling (na de jaarlijkse ALV) 
en op 5 november een regionale FODOK-
middag bij de Enkschool in Zwolle, waar 
ouders behalve met elkaar ook met dove 
en slechthorende jongvolwassenen in 
gesprek konden gaan: een aantrekkelijke 
formule, zo bleek weer.
We organiseerden dit jaar maar 
liefst vijf goed bezochte online 
informatieavonden: over wat je kind 
meekrijgt in de klas, vermoeidheid, 
muziek, OPP en de feestdagen: boordevol 
informatie, uitwisseling én emoties.
We brachten dit jaar weer twee 
informatieve FODOKFORUMS 
uit. Daarnaast gaat onze digitale 
nieuwsbrief maandelijks naar 1.200 
ontvangers, op Facebook hebben we 
1.600 volgers, op Instagram bijna 600 en 
inmiddels zijn we ook actief op Linkedin, 
met ruim 100 volgers. 

BELANGENBEHARTIGING
Nederlandse Gebarentaal (NGT) en 
gebarenscholing
De FODOK hoopt dat met de erkenning 
van de Nederlandse Gebarentaal en 
de instelling van het Adviescollege 
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NGT er meer mogelijkheden voor DSH 
kinderen en hun omgeving zullen komen 
om thuisnabij en op een goed niveau NGT 
te leren. Op aandringen van de FODOK en 
in opdracht van Deelkracht werden NGT-
scholingsmogelijkheden geïnventariseerd 
en werd nagedacht over een breed 
informatiepakket voor ouders, opdat alle 
ouders dezelfde informatie aangeboden 
krijgen, waarop ze hun communicatiekeuzes 
kunnen baseren. Een leerlijn is de volgende 
stap in dit proces. De FODOK was hierover 
regelmatig in overleg met andere partijen.

Onderwijs en tolken
Na alle publiciteit over grensoverschrijdend 
gedrag in de media hebben we er bij Kentalis 
en Auris op aangedrongen dit onderwerp 
bespreekbaar te maken in het onderwijs.
Samen met de FOSS spraken we 
met Siméa over problemen rondom 
onderwijsarrangementen in Cluster 2 en over 
de communicatie met ouders.
Het rapport van het College voor de 
Rechten van de Mens over het onderwijs 
aan DSH kinderen, deed buiten de sector 
veel stof opwaaien, terwijl er voor insiders 
weinig nieuws in stond en de kern van de 
problematiek eigenlijk niet aan bod kwam. 
Volgens de FODOK gaat het vooral om meer 
op leerling en ouders gerichte ambulante 
ondersteuning voor alle DSH leerlingen en 
(dus ook) om extra financiering en passende 
wetgeving.
Het gebeurt nog steeds dat scholen inzet van 
tolken weigeren of in uren terugbrengen. De 
FODOK vindt dat niet acceptabel.

De FODOK heeft ook aandacht 
gevraagd voor de bekostiging van 
tolken tijdens stages. En samen 
met andere partijen stuurden 
wij een brandbrief naar de Vaste 
Kamercommissie voor VWS met 
bezwaren tegen beleidsregels van 
het UWV, die tolkgebruikers ernstig 
beperken in hun maatschappelijke 
participatie.

Zorg & Deelkracht
Met diverse partijen deelde de FODOK 
haar zorgen over de indicatieproble-
men die CMB-cliënten soms onder-
vinden, door onvoldoende kennis bij 
partijen buiten de sector. Daardoor 
komen deze cliënten niet of veel te 
laat in de ZG-sector terecht.
De gesprekken met de NZa, Zorg-
verzekeraars Nederland, VWS, SIAC 
en VIVIS dit jaar richtten zich met 
name op de wijze van bekostiging van 
de zorg en op de ontwikkeling van de 
zorgvraag voor de komende jaren. 
De eerste ronde van Deelkracht liep 
af en een nieuwe ronde, van 2023 
tot 2026, begon. Op https://www.
deelkracht.nl/ zijn veel mooie pro-
ducten, zowel voor ouders als voor 
professionals, te vinden.

Personeelstekorten
We zien in onderwijs en zorg regel-
matig aanzienlijke personeelstekorten, 
meer inzet van zzp’ers, hogere 
loonkosten, en mede door dit alles ook 

soms het ontbreken van de juiste expertise 
voor de doelgroepen DSH en CMB. Dat 
dit ten koste gaat van onze kinderen, staat 
buiten kijf. Wij doen enerzijds een beroep 
op de overheid om de sector voldoende 
armslag te bieden. Anderzijds verwachten 
we van de sector een langetermijnvisie 
over het opbouwen en versterken van 
de expertise van medewerkers in zorg 
en onderwijs. Dat gaat niet alleen om 
gebarenscholing, maar ook om inzicht 
in de behoeften van onze kinderen. Die 
specifieke expertise is immers wat de 
sector onderscheidt van reguliere zorg en 
regulier onderwijs.

Tot slot
De FODOK zet met veel vertrouwen haar 
werk voort: een nieuwe beleidsmedewerker, 
nieuwe bestuursleden, nieuwe plannen en 
een veelheid aan activiteiten. En dat alles 
op basis van jarenlange ervaring en con-
stante input van ouders, professionals en 
de samenleving. De FODOK gaat ervoor! 

juni 2023 
Het bestuur van de FODOK
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FOTO-impressie van de FODOK-middag in Vught
De foto’s van deze FODOK-middag werden gemaakt door Eva Prevaes


